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GOLDBERG: [Efter preliminsxy remnrkgf. You know that there 1s currently

or has been now for sometime s revislonist idea sbout the nature of the

Cold Wer.

MR. LEVA: My son is one of the leaders!

GOLDBERG: There 1s a tendency on the part of revisionist historisns to
melntain that our politicel and economic policles and sctions forced the
Soviets into an adversary role. Scme or most of these historians focused
on the Truman Administration in the years 1945-1950, with which yon are most
familiar. Do you feel that there is any basis for this interpretation of
our post war relations with the So%iet Union? Can you think of any specific

instances where there appeared to be a conscious and deliberate effort on

.the part of our leadership in the White House and Defenge, in State --

govermment in general -- to create a situwation which would in effect put the

Soviets into such & role, to meke conditions, for instance, in connection
with the Marshall fian which would virtually force them to reject it because
they couldn't accept our conditiona?

LEVA: I think that quite the reverse is true; I think that the Marshall

Plan, which is certainly not the first of the events I would like to touch

on, was the reaponse to a felt meed. It was the utter despalr in Western
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Europe and I think that at the highest level of government -- the utter
despair In the Soviet Union itself, because the earliest intention was to
extend credit to the Soviet Unlon. You may criticlze that as s mistaken
iden now, but I don't think that there was any deliberate attempt to create
conditions -- I think the Russians made the conditions -~ they didn't want
any part of it. '

I'd like to go back m little bit before that in a personal sense. I
wag on sep duty for two and a half yesrs during World War II. VWhen I came
back from sea duty, I landed in the Navy Department. While serving out the
regt of my tour of duty, T met Secretary Forrestal -- skipping over a period --
and hecame hig persoﬁal coungsel while he was stlll Secretary of the Navy.
Speaking of the ilmmediate postwar period, my feeling at the levels at which
I wae then operating -- both the low levels where I was opersting when I was
still in uniform and the much higher levels I operated at scon thereafter --
was 8 very profound concern that the toitel vacuum in Western BEurcope created
& condition of chaos and despeir. On the militsry front, the situation might
encourage adventwrlsm on the part of the Soviets, if they were so disposed.
As popularly stated in those days, nothing except sufficient shoe lesther
kept the Russian Army from the Channel.

7 I think that the things we did stemmed first from the humsnitarian sense
but second from the real need, once the problem emerged as a military problem,
the very real need to contain -- to use that bad word ~-- the Soviet power - both
when Communist power thrust into Greece and Turkey, mnd when Soviet power
would not withdraw from Iran in the immedliste postwar periocd. It was & con-

sideration of what countermessures might be posed. When in 1946 a question
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arcgse -- while I was still at Navy -- of dispatching a fleet to the
Mediterranean, this wag turned down by Secretary of State Byrnes on the
ground that it might antagonize the Soviets. I don't knc% if this
particular event has been discussed with you.

My recollection may be faulty - but let me give you my recollection
of that. In 1946 we had withdrawn everybody ~- the movement to bring the
boys home was deep and profound and since I was one of the boys, I thouvght
it was a great ides that I be brought home. We bad virtually no forces
left. We had some forces on the continent of Eurcpe; we had no foreces in
the Mhditerranean‘yhich is where I had been operating with my landing craft
for that period of time. The Navy Department proposed sending a fleet to
the Mediterranesn. Byrnes' response to Forrestal, then Secretary of the
Nevy, was that the Secretary of State was conducting very delicate negotia-
tions with the Soviets -- this might antagonize the Soviets -- we shouldmn't
do amything to antegonlze the Soviets, ete, Ho I think in terms of £he
"revisionists' theory of history, 1t was only when the Russiens began
thrusting that we souvght to put up something of s pratective cordon.

Moving on from the events of '46 to the events of 'k7 -- and I may
1 have my dates wrong -- when the British told us they could no longer carry
the financlal burden of Greece and Turkey and Truman'‘s Greek-Turkish Aid
Program emerged, it emerged as & progrem to take the place of Britain in
order to keep the Soviets from flowing ever farther into the Mediterranean

and ever farther beyond the Iron Curtain, to use Churchill's phrase.
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May I give you an aside on that which you may be aware of -- I say
an aslde because 1t's to me & humorocus aspect. The Office of the Naval
Historien can certainly furnish you with dates and detailé which will
verify, or 1f necessary, correct what I am saying. The initial turn-down
of the proposed Mediterranean Task Force was by Byrnes as Secretary of
State. Admiral Forrest Sherman, then Assistant Chief of Navy Operations
for Operstions, and Admiral Chester Nimitz, Chief of Naval Operations,
came to Forrestal after the turn-down., The essence of their visit to
Forrestel was -~ I don't want to make thls too dramatic, but it always
seemed to me a dramatiec event. The essence of it was that the Turkish
Ambassador hed died in the United States during the War and bad been
temporerily bufied at Arlington. If wag necegsary to return the body home
in propexr stéte, and welcould have used one of our lumbering four engine
bombers, converted for the purpose, I guese. They said Mr. Forrestal
should go to Trumen end suggest that the battleahip Missouri; just,béck
-from the Japanese surrender in Tokyo Bay, shold convey the Ambassador's
body. This was done despite /very reluctant State Department which had
Just turned down the frontal approsch and which was now outflanked. So
when we say the military doesn't make forelgn policy, we have to make due
allowances for maneuvers. In any event, the gequence of events after that
was that Truman said "Fine, great ldea, Battleship Migsouri." Then Admiral
Sherman next said, "Well, you know, we can't send the Missouri without an
accompanylng screen of destroyers” and so forth -- "We've got to send six

destroyers.” I think that was cut down to four, so she went accompanied
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by four destroyers. Then the next statement was, "Well we really, now
she's there, ought to show the flag, and she cught to call at Piraeus,

end she ought to call at Naples,"'and by this time, time 1s elapsing and
you can't have a battleship and four destroyers out there without a
carrier. 80 they sent a carrier and we have never been without a fleet

in belng in the Mediterranesn since. I've alwsys thought that we shouldn't
be too critical of the Russians for doing largely the same thing s year or
80 ago, but I thought the 1946 deployment was really an important event

in this sense. It preceded the Greek-Turkish Ald Program by 8, 10, 12
months. Accordingly, when the British tlrew in the sponge, which they

hed to do from a fiscal stendpoint, we had a fleet in being and could
enunciate g UGresk-Turkish Aid Program with some force there -- not much
forece <« but better than no force. Fut this I think, going back to your
quegtion about revisionism, wes still ir response not merely to the Soviet
threat but to the Communist presence.

GOLDBERG: What was your role in the events leading up to the passage of
‘the National Security Act in July of 19477

LEVA: T mention names again because some of these are pecple you may want
to Interview., While I was still in uniform, I met a lot of my old friends
who were back from naval or military duty. One of them was a friend nsmed
Jack Connor. Jack Commor, later Secretary of Commerce, was a year shead
of me in law school. He was tack from Marine duty in the Pacific and he
wag serving as Forrestal's counsel. He asked me if I could relieve him gs

Forrestal's counsel 50 that he might go to Merck end Company where he had

an offer io become secretary end counsel. He ig now chairman of Allied
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Chenical, should you want to get in touch with him -- a wonderful person.
Jack was working on the early phases of what became the unlfication aet.

I succeeded him in February or Ma?ch of 1947. 'Therefore, his recollections
of what was going on within the Navy Department before would be better than
mine.

My own role was at the culminating phase really after President Truman
hed ssaid to Secretary of War Patterson, Secretary of the Navy Forrestal,
lcok you fellows I;m not joking sbout this ~= get together, and (Qark
Clifford is my man for the get-together ~-- now do 1t. So from that point
Porward, I worked with Clark Clifford of the White House, with Genersl
Norsted, who was the designated representative of CGeneral Eisenhower for
the War Depertment, Including the Air Corxps at that time, and with Admirsl
Sherman who was the degignated representative of the Navy. That essentialw
1y wes the team that worked on the ultimate legislation which, after belng

threshed out back and forth, went to the Congress and became the Natlional

Security Act of 1947 that was signed by the President in July of AT and

which took effect in September of '47 when Forrestal toock office.

The original expectation, because I was very gun shy on this -~ I had
been trapped before ~- was that Patterson would be Secretary of Defense and
Forrestal assured me of that. I sald, "I have commitments to these fellows
with vhom I'm forming e law firm and they formed the firm in *46 and I'm
overdue for getting out and so forth." Well you know, as soon as we gotb
thia done and legislation was enacted and the Presildent appointed Forrestal,

Forrestael sald to me that Mrs. Petterson didn't want Patterson to take the

Job of Secretary of Defense. He should go back to New York and practice law.
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Forrestal said to me "Now that you helped get the law passed you've got
to help me lmplement it." I said, “That wasn't part of the deal and I
can't stay."” He said, "Well, stey & year -~ T have an arrangemeni.with
the President, 1 only have to stay a year,"

My arrangement was supposed to be that I would only stay for ore year.
Tragically enough, Forrestal stmyed for 18 months. A number of us kept
trylng to get him to take vacations which he said he couldn't do becsuse
the original legislation provided for no Deputy Secretary of Defense, no
Uh&ér Secretary of Defense, and £0 on. So his ultimate period of duty
was' 18 months and he asked me to stay on with his successor to help him
with the transition, which I did, specifying at that time 1% couldn’t be
more then three months., Well, it became more than three monthe; then we
got inmto the Koresn War .and what with one thing and another I was there
finally until through the good offices of Robert Lovett I managed to get
 out in the Spring of '51. I had told him when the Koresan War reached g
platesun, aﬁy time I could decently get oqt I wanted to get out. So I was
there, counting Navy and Defense, from the end of 1945 to 1951.

GOLDBERG: During the period that you were working with Clifford and Norstad
end Sherman on the legislation, did you develop some independent views of

. your own on the nature of the organization and the role of the Secretary,

or were you pretty much in agreement with Forrestal?

LEVA: I was really a technician at that point. I had come back from being
an Ensign, a Lieutenant junior grade, end e Lieutenant and suddenly I

found myself with Secretaries and Admirals and CGenerals and 1 realliy

dldn't have any independent views. I met on many occasions with
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Perdinand Eberstadf, who was Forrestal's representative at an earlier
reriod in working out the Eberstadt plan. To the extent that I hed any
views I was an advocate for the Navy's views. I don't remember having
any independent views of my own and I was really functioning as counsel
for Forrestal or for the Navy or for both in this particular matter.
TUCKER: In view of Mr. Forrestal's later change of views ~- about '48,
'hg -- was he fully supportamtive of the '47 plan or was he to scme extent
8 captive of the positions of the Admirals and the Navy Department?

LEVA: I don't believe he was & captive of the Admirals. I think he was
fully supportive of the '47 plan in the sense that"This is a compromise --
let's give it a try." Of course, he didn't think he was the one that was
golng to have to glve it & try. So that 1f you had said to him earlier --
you are going to be the Secretary of Defense -- might he have sald, "well,
I really need a little more authority than this?" Possibly so, but that
is highly speculative. I think that what he was interested in -~ knowing
.the intransigence of some of the Admirels on this issue -« was achlieving
some sort of coupromise so he could go forward with the President's
ﬁmandate and get leglslation which could be enacted by the Congress because.
?he was 8 very skillful Congressional negotiator and had a very clear view
of what was within the realm of the possible. He had & number of con-
stltuents that he hed to satisfy; he had to satisfy the Admirsls, he hed
to satisfy the House committees, he had to satisfy the Senate committees,
and he had to satisfy his bosas, the President of the United States. I
think he wove & difficult but Buccessfui path in getting the legislation

enacted.
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When he testified 18 monthé later before the Hoover Commission and
before the National Becurity Committee of the Hoover (ommigsion, he was
extremely frank in talking sbout the shortecomings. If there is & transcript
of that you should certalnly have it. In his testimony before both House
and Senpte Armed Services Committee on the amendments of 1949, even though
he was very tired by thet time, his testimony was extremely good. He
handled the questions extremely well., He was very, very tiréd and s lot of
us were urging him to take s vacation and suggesting various devices by
which he could deputize somebody else to hold the Job while he did 80, but
that did not work.
GOLDBERG: Did he have much of a say in the appointment of the Secretaries
of the Servicea and the Chlefs of Staff?
LEVA: My impression is that he hsd virtuslly none. I am sure, for example -~
this is Just on the besis of personal friendship with the Individuals -~
thet he would have been much happler having John Kenney as Secretary of the
ﬁaty rather than John Sullivan. It was quite a task since John Sullivan
had & political base and John Kenney didn't, It was gqulte & task to per-
!suade John Kenney to serve as Under Secretary of the Navy when Sulliven was
ﬁamed to gucceed Forrestel as Secretary of the Navy. I don't believe, even
though Forrestal was 8 close friend of Stuart Symington's for marny years,
he would have chosen Stuart Symington for Secretary of the Air Forece he-
cauge he knew that Stuart was a gut fighter end a tough inside man to deal
with, I don't believe he would have selected Kenneth Royall. I'm just
speculating. Indeed there were people within the FNavy he woudd have pre-

ferred to have rather thag Admiral Nimitz, but Admiral Wimitz was sort of
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}orenrdained, and I think an'exxrehely heppy choice. So I woud say that
Secretary Forrestal really had very little voice in thogse selections.
GOLDBERG: Do you think that the strain on him would have been a good

bit less had he been able to select people for those jobs whom he thought

he could have worked with better?

LEVA: You know I'm not a psyehiatri?t by training and I don't know how

much of the ultimete denovement was from strain on him. There were other
factors, family factors, religious factors. He was born & Catholie, left
the Church to marry a divorced Protestant; his Pemily raised unshirted hell
about this every time he heard from them. But I think the strains were not
.really solely or pérhaps even predominantly the strains of office. And I
don't think it would have been any different. I rether think the work he
did was more of & tonic than anything. I sort of take it as an article of
falth that each of us has 8 breaking point and esmch of us has a threshold
whether to pneumonia or to mental depression; if you pile up enough ine
dividual items rou can reach your individusl threshold. T think he had

& relatively high threshold. <Certainly, the strains and the lsck of o
Deputy Secretary and the lack of any Assistant Secretsry entered in, but
ino one thing is determinant about that.

‘YOSHPE: Scme of Mr. Chly's notes of the meetings of the War Council suggest
that there was some misunderstanding snd confusion in terms of relationships
between the DoD and the NERB, and even the National Security Couneil. Would
you comment on the adequacy of aefinitions of misgions and roles?

LEVA: I don't have any recollectian about that. Also, it was in Jack Ohly's

area of responsibility. We had reassonably cleer areas of responsibility --

10
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Mcleil for flscel, Leva for legal and legislation, and Chly for? National
Security Council, NSRB sand miscellanecus. And it worked exXtremely wall when
you had only three. By the time you get 11 Assistant Secretaries, I don't
know.

GOLDBERG: Forrestsl used a number of groups; he had s top advisory group
and a War Counecil and e Commlttee of Four Secretaries and other Committees

of this kird, and of course they existed afterward too. But he instituted
most of them. How effective were these ms instruments of sdvice and counsel
in terms of helping to form policy?

LEVA: My impressiop -~ and I attended a lot of meetings, although Jack

Chly was the secretary -~ was that they were extremely effective in airing
an issusg but they were not much help in meking decisions and that sctually
Forrestal perhaps didn't want too much help in making decisions. Frequently,
88 with the War Council, I think it was largely the matter of going through
rrocedures and not insulting the Secretaries and this was more of beiﬁg a
diplomat. Because Forrestal was consummstely good at that.

GOLDBERG: And be believed in keeping them informed and having them feel
that they were being informed.

:LEVA: At the first meeting of the War Council, as you may have been told

by someone already, which was held immediately after Forrestal was sworn

in at the Navy Deéartment ~« by Chief Justlice Vinson as I recall «- Forrestal
had & meeting of the var Counci; in one of the rooms just off his office
there and I think that either Jack Ohly or I -« T think I had done this -~
prepared an agenda et Forrestal's request before Chly was really officially

on board as he wass still Patierson's special assistant, I think. On the

11
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agenda or under the head of other businegs was the item of tactiﬁal air.
Are you familiar with this?

YOSHPE: I believe T have seen that, yes.

LEVA: Becsuse the discussion, if there szre amy minutes off 1t went some-
thing like thig, Forrestal raised a'queation and addressed it to General
Bigernhower end sald in effect., "Ike, are you really sure you want to glve
up tacticel aviation?” This was the day the new Alr Force was supposed

to come into being --"Are you reglly sure you want to glve up tactical
aviation? You know there was no guestion about bombers ete., ete., but
are you sure of TacAir{ He had slso similar guestions to the Navy concern-
ing NBaval transport planes and other things, but it was tactleal aviation
that I remember. Before Elsenhower could snswer, Stuart Symington said,
"I'm going to leave this meeting if we're going to discusa that -- that's
one of the compromlses, one of the things we agreed on before we had un-
ification, if that's to come up again, end s0 on apd so on. I think
Forrestal was a llttle dumbfounded by Stuart's reaction. Bubt he said
~"I'm just asking Ike for his views on vwhether he's really prepared for the
lground forces to give up tactical alr.” Ike said, "I gave my word." So
'as to getting any help out of these you sometimgs got pyrotechniecg but
you seldom got any help. Forrestal didn't give up. At +he second meeting
of the War Council he brought up the same issue -- he wanted Ike's views
on the merits. So -7'how many yesrs later? -- everybody has tactlcal air.
GOLDBERG: Well, Ike d4id state his views on the merits both before and

after on a number of occrslions.
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LEVA: But in terms of what went on at meetings I remember that partieular
one. After that meeting Jack Chly was really functioning as. secretary --
I think T did serve as secretary at that first meeting. So I'm not that
familiar with 1+,
GOLDBERG: Well, obviously once the National Military Establishment was
set up and the Office of the Secretary got going there were a lot of things
happening. What 4o you remember from your own experience as being major
problems that you became involved in on behalf of the Secretary? What
are the big things?
LEVA: You would have t¢ look at the First Report of the Secretary of
Defenge for the things we did in the first year and we got asll sorts of
things launched. The most difficult to get launched probably from the legal
standpoint wag the Uniform Code of Military Justice. The Navy was quite
sure that if they didn't continue to have the right to use bread snd water
punisghment you couldn't maintain diseipline on & ship. The other Services
were gure of this end sure of that. By that time Felix larkin -- if T may
glve you another name -~ had become my deputy and at that time wes elther
Deputy General (bunsel or Assoclate General Coungel --perhaps Assistant Genersl
Coungel. He succeeded me in 1949 as General Counsel. Fellx took over that
particular assignment end dld a brilliant Job with it and with a number of
the other things in the legal ares.

My own particular problem was to try to prepere a coordimted legisla-
tlve program for the Department of Defense as a whole so that you dldn't

have each of the milltary departments, or indeed each of the Servicesg or

13




Page detarmined ta be Unclassified
. Reviewed Chief, RDD, WHS
' 1AW EO 13526, Section 3.5

Date: HAY O 1 2013

corps, rumning up to the Hill with its own legislation. VWe tried to
do that in the same way that McNell was trying to do the budget, to have
a coordinated legel program. That was an interesting opération; you still
had people on end runs but you held it down to a degree.
GOLDBERG: This meant then that you hed a good deal to do with Congres-
gional Committees.
LEVA: Yes, I had'the dusl assignment of legal and legislative. My deputy
for legal was or became Felix Ilsrkin. I say wss or became because my
first deputy was & fellow named Jolhn Hoﬁle, now dead. He was succeeded
by Felix Larkin. Felix Larkin is now Bresident of W.R. Grace and Company,
if you should want to get in touch with him.
GOLDBERG: Ome of the most important reletionshipe obviously for the
Deparitment of Defensge 1s that with the Congress, speclifically with the
Congregslional Committees wpich handle legisiation and the budget. Ohvious-
ly, it is important for the Department to do ites bhest in desling vith the
. Congress. Did any specific problemes or difficulties erigse during thise
period? Were there any particularly big ones that arose becauge of legisla-
tion, 1teself?
LEVA: I would really rather talk sbout techniques for desling with 1t at
the moment, first. In the legiglative asrea I arranged to have as my deputy
.General Wilton B. Persens, who had been General Marshall's representative
for legislative relatlions. General Persons is, 11ke me, an Algbamian, He
is, unlike me, a man at that time with many, many years of experience with
the Congress. He organized on behalf of Forrestal the legislative relations
setup so that we could have one office Instesd of g proliferation of

offices. It wasn't essy and it didn't heppen over night. He had a Navy
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deputy, then Captain Harold Houser and an Alr Force Deputy, then
Genersl James McIntyre.

We tried very hard not to have the Admiral working on naval metters
solely and the General working on Air Force, but to have them all working
on Defense matters. Our attempt was to maintain legislative offices in
the three Services, but to work in coordination on this coordinated
legislative program. Obviously the theory is better than the actuality.
You had continuing problems. But I thipk the problems diminished. When
CGeneral Persons left he was succeeded by General MeIntyre and then we got
an Army Deputby. When General McIntyre left, he was succeeded by Admirsl
Hﬁuser by then an Admirsl, and then we got another Navy deputy so we
continued that format, and it did help us very greatly with ouwr legislative
relatione -- our relations with the Committee Chairmen, Chan Gurney, the
Republican Cheirmen of the Armed Services Committee at the time of the
*JT Act, snd Hem Andrews, the Chairman of the House Commlttee. After
Truman's election in 1948, I think Millard Tydings became the Chairmen
of the Senate Committee. Carl Vinson wes almost always the House Cheir-
man. We had very good working relations with the staff and with the
Chairmen on those coﬁmittees. Then, end T think now, there is not too
much revolt sgainst the Chairman. So we had good reletionships,

¥Where we didn't have good relstionships primerily was in the appro-
priations aree where it was dog eat dog. That wee and is the prerogative
of Gecrge Mshon, because he was the Cheirman of the Miltitery Appropristions

Subcommittee way back, long before he was Chairmsn of the full committee.
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Ard that was really McNeil's responsibility, though I worked with him
because of the interrelatlionship between legislation and appropriations.
Basically, McNeil had extremely good relations with the Appropria-
tions Committee. But then you got into the major areas where Symington
end the Chief of Staff of the Air Force would be urging that there be &
lot more planes then the budget could possibly provide for. Mr. Trumen
had imposed, I think, a $13 billion ceiling on the militery budget. You
know, if you have an unlimited budget, it's easy to slice up. If you
have 8 drastically limited budget, it's very hard. Mr. Forrestal mede
several efforts to get Mr. Truman'to 11£%t thet ceiling but they were
basically unsuccessful, and therefore the troubles in that area on the Hill
were predictable. EBverybody wanted all the money.
GOLDEERG: When did Forrestal know that he was through ss Secretary of
Defense? Do you have any reeollection of that?
LEVA: T think around the lst of March 1949. He originslly made his
.resignation date the 3lst of March and at Forrestal's request that wms
later moved up to the 28th of March. I did not then know the reason but
I think in retrospect he felt he could not hold himgelf together any longer.
T think he pmet have known -~ it was not spperent to me, all that wes
apperent to me was that he was exhausted.-- before his resignation and
after.
YOSHFE: Some of the press materisl seemed to imply that even earlier . . .
LEVA: There was a great deal of press speculation on the subject.

YOSHPE: Was there any validlty to any of these speculations?
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LEVA: I thought that was a typical White House palace guard ploy -- if
we lesk the story often enough, it will come true. I don't believe
that Truman had made that decision earlier -- that is, not appreciably
earlier. I am sure he mede it a few days earlier, but I think there was
8 press campaign. I think 1t wes tied to the Air Force business of
wvanting more money, might even have been tied to the Nevy business of
wanting more money, but I don't believe that it was & falt accompli at
a much earlier date.

You know we heard all sorts of thingé. The election was in November
of 'h8, TForrestsal as Secretary of Defense and Marshall as Secretary of
State had a very clear understanding with Truman. They would astasy out
of the csmpaign, If the conduct of the Defense Department or State Depart-
ment were attacked, they would defend, but otherwise they thought and
Truman thought that those two departments should not be involved in partisan
politices. .

As soon as the campaign was over, the stories began that Forrestal
was really for Dewey. Drew Pearson and Welter Winchell and many of that
11k were fed things by people -- including people at the White House --
that Forrestal was really for the other guy. I knew of no evidence that
Fprrestal was for anybedy other than Truman. He certainly tried to stay
aloof from the campaign because he had e very strong bellef that Defense
should not be embroiled in political campaigns.

He unwisely felt that Truman should stay sloof from the Iesraelil gltua-
tion, and I think that was probably the ultimate source of many of the leaks,

because Forrestal asked the Joint Chiefs, long before the election ==
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'4T perhaps -~ for an opinion on @he national security implications of

the United Nations decisions. The Joint Chiefs were then as now a little
oil conscious, and they did not give much weight to the importesnce of

naving a vigble democracy in the Middle Esst. Thelr answers were probably
less good than other pecoples' ansvers might have been but then I have never
thought that the Joint Chiefs were the repositories of all wisdom.

Forrestal, I éhink, gave the only advice that & Secretary of Defense
could really give to Trumen. He said in effect that "America's national security in-
terests as reported to me by my Joint Chlefs of Staff are thus and so;'anﬁ
I think that's a position that sn American Secretsry of Defense should take.
A lot of Zioniste attacked him end the baslc feeling that I bhave concerning
wltra-Zionigts -- God knows I am_Jewish, pro~Ieragl, and s few other things --
but basicelly they'feel that if yow're not for us, you're ageinst us.

The position that Forréstal took meant to them thet he wms anti-’
Semitic and wag so construed in & lot of places. This was, I think, the
big factor in the Walter Winchell stories and vendetta. Irew Pearson's
story was a pro-Symington thing. These mein streams converged and ultimately
I think ~-~ ﬁlus Forrestal's deteriorated health -- forced Trumen to say,
"#®'ve got to look elsewhere,”

GOLDBERG: There's also a suggestion by Arthur Krock, who wrote an article
in '48, that Forrestal was concerned -- deeply concerned sbout the problems
of transition in the event of a Republican victory and that he apparently
proposed -~ this is according to Krock -- that Dewey's representative be

briefed in preparation for that possibilidty.
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LEVA: If that were done, Jack Ohly might know 1t. I don't have any
knovledge of it. I remember that Krock wrote a lot of things. Arthur

was 8 very good friend of Forrestal's; they went to Princeton together.

50 he mey have heen ratiornalizing too. You know these things asre funny.

To skip to & later date, after Forrestal was succeeded by Louils Johnson,

whom T had never previously met and whom I expected to 4islike both for
teking Forrestal's iab and because he had been a blg factor in the Demoeratle
National Committee, and we shouldn't have politics and so on. Iouis Johnson's
inat+uctions to me were -- he said, "I hear from the Democratic National
Committee you've got-'a lot of Repudlican lawyers on your staff.” I asaid,

"T don't know. TI've got a lot of good lawyers on my staff and I don't know
who 18 a Republican and who is a Democrat." He gaid "Keep it that wey. So,
T had complete backing from Louis Johnaon.

To gkip still further iﬂto that period after Forrestal's death, when
Pearson no longer had that target or the Air Force boys no longer had that
target, there came ocut a column -- God knows the date -- saying that not only
had Forrestal done thus and so but Leva had approved the use of $6 million
to build a speciml plane for Dewey, the Dew Trop, after he was elected. I
went to see Stuart Symington, as I recall and I said,"Look I don't care what
yoﬁ gay and 1 don't cere vwhom you say it to, but if you authorized that plane,
don't blame me, I Jjust want you to know, in your own favorite phrase, that 1f

you want to get into a pissin' contest, you got a good skunk here." I never

@ad eny more trouble from that particular source.
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YOSHFE: Professor Rogow in hie biography of Forrestal makes reference

tc the fact that Tohnson kept repeatedly saying that he d4ldn't want
Forrestal’s Jjob, in fact Forrestal offered him the Jjob. Tﬁere weEs &
feelling on the part of many pecple that Johnson had been planted early --
as esrly as January ~- to take over Porrestal'’s Job. Was there anything
from your experience sbout this?

LEVA: No, but I think this is probebly trug and it might be somewhet in-
consistent with the other impression that 1 juast spoke of. I think that
Truman desperately needéd money during the.campaign and nobedy would raise
it. I think that Louis Johnson said to him, you know if I raise these X
dollars, can I have &ny position that I want? I think he pretty well had
a blank check on the Cabinet and it turned out this was what he wanted.
That's my own feeling now. Then he said, "okay, Mr. Trumsn I'm going to

T

cash my blank check; I want to be Secretary of Defenge."” That is my im-
presgion. |

It is alsc my impression that the real resson Louls Johnson wanted
that -~ as I gay I came to have a very high regard for him -- was that he
had been flred by Rocaevelt when he wes an Asslstant Secretary of War and

Seeretary of War

thie rankled in his soul. He used to tell nme about/Wbodring and all of the
earlier episodes before World War II. This was vindicetion. I don't think
it was against Forrestal in any sense, It was ~~ T, Louls Johnson, having
achieved this age and this position in life want to be Becretary of Defense
and thet will show them who was right in 1937 or whenever it was. That's
my lmpression, but you know I have no documentation. I had & lot of con-

versations with Louls Jolmscon later on in which he always prsised Forrestal
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in the highest terms and certainly never said what I've just said. It's
my impression that as the leading fund raiser he had his choice of jobs.
This is the one he wanted.

TUCKER: Would this carry over into his relstionships with Acheson at
State? Minutes of meetings over there and also Acheson's book show he

wag extremely nasty. Do you think there was any of what you just telked
gbout in his treatment of' Acheson?

LEVA: Did Acheson have anything to do with the earlier episode? I don't
know. I was not impressed by Rogow's book. When he came to see me, 1
wasn't impressed by him, but that's neither here nor there. I would say
that Johnson, being a pretty earthy character, fought his way to be national
commander of the American Legion and at & time when the king makers of the
Tegion presented a little different pleture than is the case now.

In Johnson's day, it was a wheeling-dealing fighting operation. Having
fouéht his way from Clarkesburg, West Virginis, to his law firm in Charieston,
'to his law firm in Washington, and having Dean Acheson, the very patriclan
gon of the Rishop of Connectlcout, looking down hls nose at any normal
human being like Louis Johnson or you or me, I think Johnson resented him.

1 don't think you have to go back to the firing. I Jjust think that Johnson
thought he had a pretty good set of intellectual equipment, and you really
could never talk with Dean Acheson for long without getting a put-down feel-
ing. Now, Clark Clifford, I will say, was an exception because he spoke

for the Pregident. That was different, Truman was an exceptioh; he was

the President. Normal mortals could never talk with Acheson long without
getting the feeling that this was a big-me-little-you syndrome. I'm sure

Johnson got that; God knmows T got it. -
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YOSHFE: Were there frequent meetings between Johnson and Forrestal durihg
those three montha?

LEVA: FNot to my knowledge, Johnson always said they hed a series of
secret meetings and so on, and in the Forrestal diasries I think the two
authors of that, Millis and Duffield, spoke of meetings. I didn't krow
about them. In the Forrestal diaries'there is one sad reference to me -~
there are several -- but there is one sad reference to me. The night before
he submitted his resignation, Forrestal phoned me and wanted me to come over
to his house. I wouldn't remember that except that it's in the Forrestal
dierles, and I sald I couldn't come because I wag baby sitting. I had two
very young children; 3 years and 2 yesrs at that time, and my wife is =a
doector and she was out to a medical meeting. So I esked if I could come in
first thing the next morning and work with him. I did work with him on his
letter of resignation the following morning, but I wes not availsble to go
that night which wes a source of great regret, dbut I had a 2-yesr old child
and a 3-year old child end couldn't legve the house,

GOLDBERG: One of them has become & revisionist since then.

LEVA: One of them is interning ir Rochester. He's going to be a physician
in general practice which is wonderful. He thinks the United States really
did put upon the Soviet Unlon and China and so forth and so on. He beligves
what he reads, in short, and I argue with him.

GOLDBERG: Then from what you say I would gather that Forrestal did not say
prior to the election that he would not stey on in 1949,

LEVA: I don't think he said either.one. He had certalinly said to me that
he was going to get out as qulckly as he could. I tried -- you can check

the dates, I can't -- I.tried to work out m great scheme when the owner of
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the Washington Times Herald died. Clssy Patterson died, leaving the

paper to five employees. I sald to him -~ he hed been igterested in
newspapers gince Princeton where he was the editor of the Dally Princeton-
ien. He and Krock worked together. I wrote a memo on it, you may find
it in your papers. I said, why don't you buy 51% of the interest of each
of the fivet I gaid they're sll minority holders by definition., They're
used to & strong leader, Cissy Patterson, and you buy 51% of the interest
of each one. These are people who don't have money -~ they can get some
money and they'll still be minority holders. They'll have roughly half
as much -- 49 percent -- as they used to.

That's a great idea, he said. He said, I don't have that much money.
Maybe he didan't have that much money readily svailsble, zand I ssid you
know your friends in NHew York would be delighted to beck you. I mean
that's no reason; if you want me to talk to Ferd Eberstadt, we'll talk o
Fheratadt. You wesnt to get out of here, you like newspapers, you can be

‘& publisher in the Nation's Capital, snd you can get back at some of these
song of bliches whoge stuffl yoﬁ don't like. He sald, that's a great idea.
Like so many greet ldeas nothing came of it. I thought that was a great
ldea, He wag very clear that he was gebting out. Of course, he was al-
ways very clear that he was getting out. He was clear he wes getting out
before the unification act. He was clear that he was getting out after s
year. He wes clear thal he was getting ocut after the election no matter
vhat happened, But he liked it. I mean he clung. We all see people who

eling. I clung too long. T kept saying T was getting out.
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GOLDBERG: One of his big problems with Truman, of course, was the budget.
You mentioned thatalrendy. Do you think this serioualy affected the
relations between Forrestasl and Truman?
TEVA: T didn't think so. He argued strongly for it. I think Truman msy
have gotten annoyed when Forrestal came back the third time with a com-
promise. T don't think it worsened the relsiionship. He was never really
one of Trumsn's intimate inner ecirele. He played poker with him scmetimes.
I flew down in November or Decenmber 'h8 to Key West with Forrestal and
Genergl Gruenther for a meeting with Trumean. His inner circle waeg there;
his inner cirele was not Forrestal. Forrestal had lunch with Truman and flew
back the same day. ‘In 'h8 1t was & hell of a flight to leave here before
breakfast and come back late at night but I went on that trip for just one
purpoge., I went on the trip because Forrestal asked me to go. What T tried
to sell on that trip didn't come off. I told him he had to demand Stusrt
Qymington's resignation. At thst point I thought he was the constant
irritant. It's a very funny thing; Symington was a very good friend of
his on a persore’ and soclal level, but Symington was fighting the battle of
.the Alr Force and azs long as he was there this was going to be a running sore.
lGGLDBEHG: And Symingion wee fairly close to Truman sleso -- closer than
Forreastal.

very
LEVA: Much closer. And through Clifford,/much closer. And through Matt
Connelly, much cloaser, and through quite a few of them. Through practically
everybody. Stuart wofked at it herd. He worked at the White House palace

guard much harder than Forrestal did in later years.
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TUCKER: Forrestal had put Mr. Clifford in the White House in the first
place though as Navel Aide?

LEVA: I don't think so. Oh no. I think Vardaman put CLifford in the

White House. ©No, Vardeman hed known Clifford as & irizl lawyer in 8t. Louls.
Clark, who 1s one of my better friends, and whom I admire so tremendously,
played a role in getting Mr. Forrestal out, but that doesn't alter the fact,
I think he did it on the basis that it had to be done becmuse Forrestal's
health had deteriorated. People who knew Clark in St. Louis bhefore the

war thought he was a magnificent trial lawyer. I never heard him try a
case but I would imagine that he would have been, Verdaman from St. Louis
apparently got Clifford fram St. Louis in as hig assistant, and then
Clifford sold himself to Trumen and succeeded Verdeman. I don't believe
Forrestel had anything to do with that. In fact, I would doubt thet he had
met Clifférd. I don't know the facts. That's before my time. I was sea-
sick in the landings at Sieily, Salerno, Anzio, and Normendy at that time.
GOLDBERG: No, Clifford did not tell us otherwise. I am sure that your
version is the correct one. One of the questinns thet Berry here has run
acrogs in the course of his work had to do with Forrestal's attitude toward
integration in the Armed Forees. I was wondering whether you recall anything
about that.

LEVA: He had very strong feelings and he worked very closely with the head
of the Urban league in New York, Lester (ranger -- a very dynamic figure of
a man. But Forrestal relied very heavily on him for advice and worked very

hard on integretion matters.
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It wes not easy to work hard on integration matters when the Navy felt

that blacks, Filiplnos, etc., should only be mess attendants. I thought

he brought mbout great changes glven the climate of the time. He did run
into some problems with what is now the Department of Health, Education

and Welfare. VWhat was 1t then?

GOLDBERG: Federsl Security Agency.

LEVA: Yes, Federal Security Agency -- and who was the head of it then?

He wanted to put out -- in Forrestal's opinion -- politically-motivated
Executive Orders and decrees for voter effeect right before the '48 election.
GOLDBERG: You mean Oscar BEwing.

LEVA: Yes, Oscar E#ing, because I remesber once going up to take some
papers to his apartment at what is now the Sherston Park. They were drafte
which Forrestel thought were hortatory rather than prectierl. He felt he
had made progress in the Navy, under his direction they were going to mske
Progress in the Army and the Air Force, He used to talk w;th Kbnneth~Rcyall
about the Army, and Kermmeth being from North Carolins, was not the best

person to talk to, although he always professed to undergtand. I being

-from Alabems wes not necesgsarily the best person to talk to, but he felt

that Oscar Ewing's proposals or the proposals of his people were just pro-

posals looking to black wotes rather than to progress.

He was extreﬁely interested in integration, I think he made very great
contributions in the Navy and was well on his way to making them in the
Department of Defense.. He wanted @hem te be practical snd soundly based.

He didn't want to promise peoplé ple in the sky this year if he thought it

1'
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was going to teke six years to achieve it. He did have some troubles
within the Administration on thait ground, as T recall. He worked exten-
gively with that very fine fellow of New York who mey still be living, who
was the head of the Urban League, Lester (ranger. In any event, he was
down very frequently working with Forrestal. Forrestel hed an extremely
high regard for him and there was I think, a Navy lieutenant by the neme

of Evang who worked on this, Jim Evans, for e long period of time, who

did very good work.

GOLDBERG: You mentloned earlier the problem that arose from Forrestal's
pogition on Palestine, and you said that he really represented his position
as belng that of the Joint Chlefs. Do you think he had strong views him-
self on this sﬁbject? You remember the press was against him on this.
LEVA: He mey have hed strong pressure from his friends in the oil industry,
ete., but I don't know. I never was aware of that.

GUIDBERG: There were allegations of that.

LEVA: Yes.

GOILDBERG: Were you involved very much in the Palestine business?

LEVA: None at all -- I expressly sald the last thing enybody over there
needed was to have me involved in anything relating to Palestine, so anyf
thing that came up I referred it to Jack Chly. It was not just a matter of
ducking, 1t's just that anything would have been suspeet at that time --
that mey sound si1lly at this time when you bave Kissinger as Secretery of
State. I remember that at the time of the fighting, and I don't remember
if 1t was '47 or '48, that some people came to see me and I know who they

were -~ it was Ellshu Flath, to give his Isrseli name -« hig name was then
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Elijah Epstein -- and Moshe Sharett,/the foreign minister, whose name was

Moshe Shertok, and what they were then looking for was tents, blanketa,
anything. They were locking for non-militery itemg and I told them it would
be the worst thing in the world for me to try and deel with it snd elso 1t
waan't my belliwlek. I took them to -- it might have been Tom Hargrave and
Jack Ohly -- the Munitions Board. Exéept for that one cccasion when I tried

to put them in the hands of the proper people. T didn't think that 1t was a
good idea for me to be involved.

GOLDBERG: Were you involved in the work on the 1949 smendmert to the National
Securdty Act?

LEVA: Very much so.'but I can't remember the detpils, I worked with Forrestal
on his testimory before the Hoover Commission. T worked with Forreastal on

his testimomy before the Senste Armed Services Committee. He was scheduled

to testify before the House Armed Services Committee but something happened
that bottled up the legislation, and by the time of that testimony Johnson

was the Secretary of Defense and testifled. T worked with him on his testimony.
Forrestal wae very much convinced that there needed to be a stronger form of
centralization. I guess his testimony before the Hoover Commission was per-
haps the strongest andmost explicit statement of 1t, because he could testify
a little more specifically there then in the quite different enviromment of the
Senate Armed Services Committee,

GOLDBERG: By this time you had formed views of your own sbout what the De-
partment ought to be 1ike and what the Secretary's powers ought to be?

LEVA: 1 think I had helped form thé views that Forrestal expressed. I

think the views he expressed were my own, but they were hammered out among

g lot of usa, T felt very sptrongly there was a need for s Chalrman of the
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Joint Chiefs of Staff. At that time, you hed only a Chief of Staff of the
Army, Chief of Staff of the Air Force, and Chief of Naval Operations.
General Al Gruenther had done a fantastic job as head of the Joint Staff,
being junior to all of them, but clearly you needed somebedy in s pOBitiqn
above them. Much of the negotiatias that I remember related to the position
of the Chairman of the Joint Chiefs of Staff. There were those who wanted
him to be just a titular head, and then there were those who really wanted
him to be & single Chief of Staff. Much of the discussion going into the
compromises centered arocund that. There wee also a lot going into the
guestion -- I think this was 'k9 rather than 'W7 -- over whether the milie
tary departments would become little "m" little "d" rather than Cebinet
departments. Uncle Carl Vinson gave me a very rough time both privately
and publicly on that, There was the great question sbout where the Chelrman
of the Joint Chiefs of Staff would sit at & dinner party -- wvhom would he
outrank? I suggested we write an amendment that none of them be allowed
to go to a dinner party.

| There was & lot of talk about an Under Secretary of Defense. T think
thet finally cane as separate legislation. Iater the Under Secretary be-
;came Deputy Secretary. A lot of discussion concerned whether there should
‘be Assistant Secretaries of Defense. That emerged as three Assistant
Secretaries. There were s lot of other provisions. There was discussion
ad nauseam about "general supervision and control” versus "supervision and
control.” I'm sure there sre millions of papers in the Pentagon, most of
which desl with how many angels can stand on the polnt of & pin. I was
very much in the thick of the 'L9 amendments as I had been 1in the thick of

the "47 Act.
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GOLDBERG: Did those amendments go as far as you snd Forrestal wanted

in strengthening the office and making other changes?

LEVA: I think they went far enough.. They did not go quite ag far in
gome respects, but that's the necessity of going through the legislative
process. That's why I sey you have his recommendations in their purest
form 1n his recommendations to the ﬁoover Commission, which ended up with
g split opinion.

Have you seen or have you looked at the opinions and dissenting
opinions of the Hoover Commigsion's committee on military security? I
remember that Lewls Strauss hed a separate opinion.which he argued with
me forcefully and at length. Some of the others had differing opinions.
But, baslcally there was a general consensus on the need for s Chairman
of the Joint Chiefs and a need for somebody at the Secretarial level in
addition to the Secretary of Defense.

Just tske & little thing. I'1l go back to vhat I sald sbout urging
‘Fbrrestal to take a vﬁcation. Others had urged him to take a vacation.
His position in 'h8 or early ‘L9 wes that he didn't have anybody to turn
it over to. 1 offered the suggestion -~ finally made it into a mémorandum.

- True, he could not sey Stuart Symington would be in charge while I'm awaey;
he was the Secretary of the Alr Force., He could not say Kenneth Royall
would be in charge, he was the Secretary of the Army. He could not say
John Sullivan, Secretary of the Navy. So I suggested to him that he could
select one of the Presidentislly sppointed, Senatorially confirmed Under
Secretarles or Assistant Secretariés of Army, Navy, or Alr Force and
designate him to represent him while he was avay. Someone who had universal

respect, to the extent .
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that that was posaslble. T suggested Gordon Gray, who was an Assistant

Secretary of the Army, beceuse he got along well with all of the others.
Obviously, 1t's a caretaker operation for a week or two. He is Presidentially
appointed, he is Senatorlally confirmed, he can exercise department-wide
responsibility, and the other Secretaries won't resent him as they would
resent your selecting one of their number. And I put in writing the
opinion that he could serve. Very dubious whether I wss right, but I was
trying to get Forrestal out of town on a vacation., Fherstadt had invited
him to go fishing in upstete New York. This must have been in the summer
of '48, Nothing ever happened. He desperately needed to get away., This
may be inconsistent with vhat I wes seying sbout strain hefore, but this
was Just one of many streins.

Yoshpe: One of the things that ¢omes out in reading Chly's notes on the
Wer Council end the Committee of Four proceedings is Forrestal’s strong
feeling that he needed men who had a brosd view of the Defense problem.
and weren't Service-orliented. And he hed all kinds of suggestions on
how to meet that problem. For example, he had the idea of having the
admirals and the generals interchange Jobs and get to appreciste one
another's problems before the ...

leva: ...Eliminsting the services academles for wndergraduates, and heving
graduate Service academies.

Yoshpe: Having some of these senlor officers, genmerals, and admirsls,
who no longer care sbout thelr careers come in and help him so that he
oould have this broad-gauged approach and not a Service-oriented approach

to his problems. Could you elaborate on this?
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LEVA: T knew this wes a very strongly held view. It was something he
worked on with various expedients. I think he was very disappointed
about what really came of it, You knoﬁ this ran all across the board
and also the Munitlions Board in terms of procurement -- didn't have to
be a common uniform. In five years they couldn't agree on a.common belt
buckle.
YOSHPE: Now on that point, Forrestal liked to look upon the Munitions
Board and the B&D Doard and the JCS as hie staff, and yet his so-called
steff was very heavily imbued with the Service problem and they reflected
the seme Service difficulties that you had even before unification.
1EVA: T thought he made & basic originel mistake -- and I told him so --
in taking McNeil and me as his first two Special Assistants. That's one
reason that with his ﬁermission I went out and hired Jack Ohly at Army,
because McNell wsa Navy, I was Navy, and this immedlately gave rise to
suspleions within the Air Force and the Army., But certainly the staff
was Service-oriented in its origin. You speak of the R&D Board and what
not -- when wa had all of this trouble with Congress om the Joint Chiefs
of Staff and who would be the Chairman of the Joint Chiefs of Staff, I
think Vanhevar Bush was the head of the Research and Development Board.
I puggested we broaden the legislation and sppoint Vanmevar Bush Chedirman
of the JCS. I almost got killed. I think it would have been a great 1dea.
Creet man., You can't get total agreement on anything like this, but
Ceneral Bradley was a magnificent first chalrman. He made one gresat
misteke. He went up to one hearing and called the Adwirals e bunch of

“pancy Dans.” But, you know, nobody bats a thousand. I thought Zradley
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LEVA: I almost dian't. v MAY 01 2013
YOSHPE: Well, I gather that wes the reason they brought Tke in on &
temporary basis,

LEVA: Temporsrily. And he was very gocd during that period. One anecdote,
which 18 %rue. Whe'n it was decided to see gbout getting Ike back from
Columbia University where he was President, and I've forgotten who made
that decision, Forrestal asked me if I'd go up and talk with him. Something
else had come up and I was somewhere else, and I asked Felix Larkin to go
up and telk to Gemeral Elsenhower who seld certainly he wouwld do it. And
then General Eisenhower came down and talked to Forrestal, and then he came
in and talked to me. I sald thls is & very formless operstion, we're not
really sure what we want o -ao. I eeid, you know what space is in the
Pentggon, vhere do you want to ait? And he sald -- as best I can recall --
"Well, you know everybody wants this outer ring and all this space.” He
said, "I'1l tell you, give me a little office on the A ring and you'll see
the damnest rush of generals to the "A" ring you ever saw in your life."
We gave him an office on the "A" ring., That's the sort of thing he was
mﬁgnificent at. So he came down, he had a little office, no pomp, no cir-
cunstance, and he d4id qulte a job.

TUCKER: Did he deal primarily with the budget, was this the problem he

was brought in for?

LEVA: Yes, that's right.

GOLDBERG: What was your relationship with Johngon, then, when he came in?
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Leva: I dldn’t know him at all and I feared the worst. I did know

S%éve Early whom he brought over, and I sort of looked on Steve as the
fellow who was going to be my ambassador to Johnson. But I established

g very early and s very good relationship with Johnson. And sinee he

was & lawyey he was really wonderful to Felix larkin and me. When the
1949 amendments came along and he recommended to Trumsn that I be appointed
Assistant Secretary of Defense, he asked me what about General Counsel?

I recommended Felix, and he appointed Felix Larkin Cenersl Counsel. So

he gave us every backing and the relationship was fine. I never got
personally close to him In the sense that I d41d to Forrestal.

Goldberg: Did you continue to handle primerily legislative matters for
him?

Levar Legal and legislative. Mo, I was Asslstant Secretary forvLegal

and Legislative, and 1t really was an upgraded title, and I continued to
do largely what I had done before. I had & legal office and s legislative
office. No, I didn't branch out.

Tﬁcker: Was there any great variation in reletions with the Hill under
the two Secretaries? ‘

Ieva: It seemed to me they were constantly suspiecicus of Johnson. Yes,
personally, They had known him too long. You talk about Krock. If you
will lock at Krock's column the day after Forrestal was appointed or
sworn in as Secretary of Defense, September 1047, I think that what he
said was that Forrestal will enter on his new duty with a degree of publis
esteem and so on unmatched by any recent Cabinet sppointee in Krock's
memory. This was true in '47. I don't think the seme was true of Johnson.
True of Lovett, to come into a later period, true of Marshall; they

practically revered Marshall on the Hill.
3k
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Goldberg: Did you handle any particular problems or anything special

that came up under Johnson?

Leva: Well, our legislative probléms became even more multiple after
the Korean War began. And, of course, he had been going around the
country making these speeches about if we were ettacked at such and

such an hour we would retaliste and we were, and he was in hot water

from the very beginning. I think in retrospect probably there's nothing
that could have bailed him out of that except earlier military victories,
perhaps, which were not in the carda, I dpn't remember any particular
legislative matters during that period other than the routine ones.

I remember one eplsode, since I seem to be giving these personal
vignettes. I remember once when Carl Vinson early in Johnson's tenure,
certainly bvefore the Koresn War, called me and asked me to testify on
scmething, I've forgotten what. I had a long record of not testifying.
I would help work on anybody else's testimony, I'd go up with amnybody,
I'd git with them or behind them, but I dldn't tegtify. C(arl Vinscon
eelled me on something. He peered over his glasses at me, it had to be
after September because I was then Assistant Secretary. "Now, Mr. Secretary,
ﬁe cculd have called Secretary Johnson, and we could heve ecalled Secretary
Early, but they would have just ssked you, and we thought we would eut
out all that by just calling you". FNot the best introduction you can
have. That's one of the few occasions when I testified.

Goldberg: Sounds like him, too.
Leva: But he was always very good to me. 1In part, because he looked
on me g8 an extension of General Persops and Admiral Houser and he was

very fond of both of them. Houser was from his distriet in Georgia.
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Pergons was from Alsbama. Houser literally called him Uncle Ceaxrl, I
never celled him Uncle Carl, but when Houser was with him he'd say, "Well,
Uncle Carl." So I think it was sort of a reflected aura. He was very
good to me except for that one eplsocde.

GOLDBERG: What was the 0SD role in the B-36 carrier business?

ﬁEVA: That's one I should remember a lot more sbout than I do. I really
don't remember, I think I testified ou that. I think the Defense Depart-
ment had a very distinet role in the whole thing when the controversy be-
tween the Navy and the Alx Force ceme up. I remember all the general dis-
cugsions earlier about the B-36 can do this and the Navy saying that a
Banshee can shoot it down gny morning before breskfmst. That ig really
why the Weapon System BEveluation Gréup was established by Forrestal. He
brought General Hull in as the first head of WSEG from the Army, which
was then neutral ground, before you brought in outside scientists, But,
unhappily, I remember very little sbout it. Maybe because it was such an
unheppy period T blotted it out. Tlarribly unheppy. I think MeNeil, if
you haven't talked to him, will have muech more recollection of that particular
cne. He took a very distinet apd pro-Havy posltion on that.

GOLDBERG: VWhat I'm really getting at is the 0SD attitude on the issue.
IEVA: I was going to say to Herry, if he 1s collecting the documentation,
that Frank Sherlock, when he was heand of the Legislative Reference Office,
pulled together and gave me a copy of all of Forrestal's statements on
everything ﬁhile he was Secretary of Defense. I think there're some B-36
things there. It isn't the testimony of others, but it will provide the
lends to the testimony of others because he was frequently asked, do you

ngree with s0 and so.
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GOLDBERG: I think we have the equlvalent of that in owr office.
LEVA: I know that you do. She;-lock made up this one for me when I left,
and T haven't looked &t it much but it's s useful compenditm of the first
18-months enywey.
YOBHFR: ©Does the manuseript that you drafted cover the Johnson period
also?
IRVA: This was going to be "Secretary Forrestal and his Post-War Con-
tributions to National Security," an unworkable title, but that was the
subject.
GOLDBERG: What was yowr understanding of the clreumstances of Johnson's
departure in 19507
LEVA: 1 don't have any understanding of it now. I assume that Trumsn,
reallzing the great unpopularity of the Defense Department in a losing
war, a8 it was at that time, though we did havela'toehold in Korean, and
were coming back from a bad leking, and needing someone of natlonal
esteem, somebo@y t0ld him, probedly CLifford, that Marshall should be
Sacretary of Defense, Since Marshsell never sald no to amything Truman
asked, he came over and Marshall was -~ the first time I hed really
known him other than to meet him in inter-depsrtmerntal meetings ~-
certeinly beyond his prime. I think that he clearly knew he had to
leave things to Iovett as his Deputy; he dld leave things to Lovett as
his Deputy. Lovett I had known pretty well because he was Forrestal's
close friepd and had shuttled back and forth between State and Defense.
o working with Lovett was a great Joy. I worked with Marshall, but that

wee & very austere relationship. The only time that he was really more
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or less 'human" was when he wanted Anns Roserberg to be Assistant Secre-
tary of Defense, and Felix Tarkin and I got her conflrmed over gome
opposition in the Senate. Then he was very sppreciative,

TUCKER: Was the nature of the oppopition that she was a woman?

LEVA: ©h no, the nature of the opposition was the allegation that she
was a Comminist, and finally we blew that out of the weter with the help
of the FBI, It was another Anns Rosenberg, but there was very pronounced
opposition. I would ey that the opposition was compounded of a mumber
of things. She was very liberal, she was a woman, she was Jewlsh. She
was a good target, and you would throw into thet verious reports from the
raw files of the FBI that Anna Rosenberg was a member of the Communist
Party, ete. There are probably a few thousand Anna Rosenberga. It took
a little effort to prove that was ancther Anns Rosenberg. It was a tough
one. I got grest help from Admiral Strauss on that because he had known
Anns for yeers in New York. T said to Lewls, there sre s 1ot of people
‘I could reach, there were a lot of pecople i couldre't resch -- Senator
Hickenlooper, frierds of his, Senstor Harry Fyrd, Senlor, ete., -- and
asked 1f he would attest to the bons fides of the good lady, whom I had
nevar previously met and whom he haed. He was & big help on that particular
confirmation.

GOLDBERG: Wiy was Marshall so Insistent on having her?

LEVA: He had been extremely 1mpresee§ with her in hls Red Cross and
World Wer II days, epparently. She's s fantastic person. &he was the
only person I ever heard him ecall by the first name, He said, "Lovett,

leve, Persons.” People he had worked with for years, you know. “Anna?
S0 she was a good influence to have sround him, and it worked out all right.
To have her as Assistant Secretary for Manpower was most peculliar.
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Goldberg: 8o ILovett took hold then. 2073

Leva: Lovett was Acting Secretary mosi of thes time li’ceralﬁ and Just
gbout all of the time de facto. And then, of course, Lovett succeeded
Marshall.

GOLDBERG:; And then, of course, the whole business was Korea snd resrma-
ment. I Korea hedn't happened, do you think there would have been
gubstantial rearmament anyway, and Trumsn might have lifted the ceilings
from the budget?

LEVA: I don't think so.

GOLDBERG: You think he would have tried to keep 1t on?

LEVA':- T belleve s80.

GOLDBERG: You know there wes & major study in '49 and '50 -- NSC 68.
LEVA: I know NSC 68, I remeuwber.

QOLIBERG: The burden of that was the growing threat and .the reguirement
for rearmament.

LEVA: The President wesn't paying mach attenti‘on to it. I lmow there
was a major study and it wes a.. great intellectual issue at State and
Defense, but I dldn't heve the impression that amybody was paylng much
;attention to it. Agsein MeNeil and Chly I think would be better than I
on that.

GOLDBERG: I think they're the onmes we want., We will see them definmitely
on thig.

LEVA: Do dig out from Frenk Sherlock both for ites own content and s a
lead Forrestal's testimonmy before all of the Congressional Committees in

1947-49, and do dig out, though I gather you slready have, as much es you

39.



can from the Hoover Commission. The first Hoover Commission, not really

the Report, but the committee minutes and anything of that nature. I now
think of one possibility I should mention to you. Ferd Fberstadt dled two
years sgo. Hig firm F, Fberstadt and Compeny, 61 Broa.dway; ‘New York, still
has as 1ts chairman one of his contemporaries ~- Francis Williams, Francis
might be sble tc dig up some of Fberstadt's papers that would be helpful,

not only from the Hoover Commission period but from the earlier Eberstadt
report. It would be quite all right getting in touch with Franeis and saying
that I suggested that you do so, because he is a good friend of mine. 1

would suggest the family, but Mrs. Eberstadt died a few months after he
Page determined to be Unclassified
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LEys: I exchange insulis with him at ten paces every so often; he still
writes one of the funniest letters. His great q‘t;ality was that he brought

& magnificent sense of humor to everything. I really equate Forrestal and Tovett as
two very similar people. ILovett used to come over when he was at Staté

and entertsin Porrestal with these wonderful stories. Can I tell one of
these while we're still on the air?"

GOLDBERG: Yes indeed, please do. -

LEVA: He was trying to cheer Forrestal up. This was when Avbassador

Bonnet was the French Ambassador. ILovett came in on one cceassion and he

sald "poor Ambassador Bonnet -~ He was in today to tell me that he repre-
gents yet another government"-- prior to that about 20 govermments in 3-years.
He saidfhe stood in the doorwey to my office and he said, 'Mr. Secretary

I give you the government of Andre Marie, Pfui! " Most of Lovett's stories

were "poor Bonnet." That's s typical illustration. They're wonderful.
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Another one of his ~~- when he was Assistant Secretary of War for Air during
World War II. He sald he was flying in a converted bomber from, I think,
Oran to Algiers during the campaign in North Africa. They had ripped out
the gun in one blister or whatever so they could carry a few passengers,
Apperently, they were still manning the opposite gun in case anything

hpppened. He was listening on his headset. Lovett is a great Jazz aficionado,
Page determined to be Unclassified
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LEVA: Oh he's & great jazz aficionado. He's very up to date. Much more

s0 than I. He said that they were listening to Armed Forces radic and they
vere playing somebody, let's say Dave Brubeck or whoever was the Dave Brubeck
of his generstion,Satchmo, or whoever. He sald he commented to the gergeant
in the other seat who was also listening while looking. He said so and so
plays the greétest trombone in the United States todmy, or the greatest
saxophone, or the grestest trmmpet. He sald the guy ripped off hlg head-
set, ran up to the pilot and said, "Geez, this 1s the first guy hers fme
Washington that's known anytbing about snmything'. | That's typical Lovett,
and it ecarried him tﬁrough an awful lot of rougt. spots. He always had an
apropos story. Those did not come as abstractions. They came in particular
sltuations. Another one which is a favorite of his, and which I've heard
him use to great effect -- all the Service Secretaries sitting arocund and
nobody can find anything, and you did this and you testified sgainst my
appropriation and you did the other, Lovett says, "To hell with the cheese,
let's get ocut of the trap". That's Lovett, and always bresks it up. A

little humor can be a wonderful. thing in a situation like that.
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Goldberg: Well, I think thet's part of McCloy's secret too, he had a

sense of humor,

Leva: Well, Jack MeCloy is very good too, but sometimes he takes himself
to0 seriously. Another thing, it was a phenomensal bunch of people, you
know, and I keep wongering where 1s the equivalent. I don't think the
equivalent can be these guys who are getting indleted every day. That's
what secares the hell out of me. Have we discouraged the MeClaoys, the
Lovetis, the Pritersons, the Forrestals, from taking that sort of position?
Of course, they took them under the stimulus of World Wer II. It's a very
real -- I'm not Jjust trying to be philosophicel st the end of your record --
but 1t's a very resl problem. I can't give a percentage factor, but what
percentage diminution does my young partner Mr. ¥ have on his -~ let's
don't tslk sbout the old goats -- have on his willlngness to serve, owing
to the current situstion. Not that he's sfrald of being indicted, itts
Just the disgtastefulness of the situation.

Goldberg: Well, and also you have & lot of people whe are 1n or have been
in the government who are going arocund advising young people not to go
into the goverrment.

Leva: Well, I haven't adviged snybody pro or con because the Republlicans
haven't asked my adviée on whom they should appoint. Yes, they have, I
sdviged Merty Hoffmann to be (General Gbunsel of the Defense Department.

I t0ld him it wes g great Jjob, He was Genersl Counsel of the AEC; he

and I jointly argued a case before the Court of Appesals, and'I acquired

8 great sdmliration for him. He came to me before he went over and asked

should he do this? And I said by 81l means. And not merely because I
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held 1t 10,000 years sgo., I think it's great. So I'll have to take that

back, I did advise one person.

GOLDBERG: Well, good, I hope you advise some more. I think you were right;
I think that this was s remarkshle group of public servents. QOubstanding
men who were willing to give their gime and thelr effort, and even sub-
sequently ae advisors and consultants. MeCloy hes been advisor to every
President in offlce sinece Franklin Roosevelt, and be is still going strong.
LEVA: He has indeed. Indefatigabls., Yes he certainly is, I'm fond of him
and I've worked with him in verioua capacities.

YOSHPE: What zbout the manuscript you mentioned?

LEVA: Well, I will try to locate it; I don't have a copy so if I find it,
could I Just lend 1t to you with some hope . . .

GOLDBERG: Would you? Will you trust us with it?

LEVA: This is the orsl history interview with the Truman Library and I
don't remember what's In it. But will you send it back to me? You é&n
-take that one with you. -
GOLDRERG: Rignt, we will definitely send it back. We'd like to have &

- gopy of that and also of your other manuscript.

“LEVA: Oh, well, that one is at home and I have to £ind 1t, and I say with
same spology szhead of time it was in & very early draft ptage and also had
a great deal of maudlin sentimentality, because this was & relatively short
time after Forrestal's death and I was enormously devoted to him.

GOLDBERG: Yes. | |

LEVA: And, so 1t has things that I would tome down, not eliminate, but
tone down, but you know for any velue 1t may have I'11 be happy to send it

to you.
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GOLDBERG: Well, we're looking for information and not for style.
ILEVA: Any value it may have as leads is what T really mean. I% has for
example, the name of every ship that was sent to the Mediterranean in 1947.
I got that from the Office of the Haval Historlan. Tt has the meat on the
bare bones of how the Missourl gob sugmented, etc. 8o 14'11 have some facts.
GOLDBERG: Yes, well that ought to be a very good story. We appreciate
it very much.
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